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Z  R A D N I C E
Vážené spoluobčanky, vážení spoluobčané,
dovoluji si vás pozdravit v březnovém čísle, 
v němž bych se rád věnoval dvěma tématům.

Tím prvním by byla dopravní obslužnost 
našeho města. Od svého nástupu do funkce 
starosty se potýkám s vašimi připomínkami 
směrem k velmi špatné dopravní obslužnosti 
našeho města a nemožnosti se v některých ho-
dinách dostat směrem na Prahu či směrem na 
Třeboň. Mohu jednoznačně deklarovat, že do-
pravní obslužností se velmi intenzivně od sa-
mého počátku zabýváme. Zásadní myšlenou 
bylo vstoupit aktivně do integrovaného do-
pravního systému Jihočeského kraje tak, aby 
bylo kvalitně vyřešeno území 327, do kterého 
spadá naše město, resp. je jeho centrem. Zá-
sadním požadavkem vás občanů je možnost 
zastávky rychlíku v naší stanici v Lomnici nad 
Lužnicí. Tak jak jsme situaci sledovali a sle-
dujeme, není tato možnost příliš reálná. Mi-
nisterstvo dopravy tomu není nakloněno a my 
hledáme cesty, jak tento jejich vhled změnit. 
Jednou a možná jedinou možností je zřízení 
dopravního terminálu v oblasti vlakového 
nádraží. Jednalo by se prakticky o prodlou-
žení autobusové dopravy směrem k budově 
nádraží s tím, že bude nutné upravit stavebně 
prostor tak, aby mohlo dojít k otáčení obslu-
hujícího autobusu. Celou tuto myšlenku je 
pak potřeba zapracovat do zastavitelné studie 

a tu se pokusit vklínit do připravovaného pro-
jektu elektrifikace železniční trati Veselí nad 
Lužnicí – České Velenice. Byl jsem velmi ne-
mile překvapen, že projekt elektrifikace nebyl 
předchozím vedením důrazně připomínko-
ván, přestože zde vůbec není, z důvodu krát-
kého nástupiště, se zastávkou rychlíku do bu-
doucna vůbec počítáno! Tato skutečnost vyšla 
najevo až při námi vyvolaném lednovém jed-
nání tohoto roku právě z důvodu myšlenky 
participace města na dopravní infrastruktuře 
ve formě terminálu a logickému propojení 
autobusové a železniční dopravy. V součas-
nosti tedy probíhají jednání velmi intenzivně 
a o jejich výsledcích vás budu informovat. 
Zároveň si vás ale dovoluji požádat o jakéko-
liv podněty z vaší strany a je možné, že ještě 
bude potřeba i vaší přímé součinnosti (např. 
anketní atd.). Byl bych také velmi vděčný za 
konkrétní připomínky ohledně autobusové 
dopravy, ovšem požádám o velmi konkrétní 
připomínky, tedy požadované časy, dny, pří-
padně období.

Druhým tématem je uskutečněné oči-
pování nádob na směsný komunální odpad 
(SKO). Odpadové hospodářství je segment, 
jímž se potýká každá obec či výše postave-
ný územně samosprávný celek. Zásadním 
článkem pro nastavení jakékoliv kvalitní 
strategie je vždy evidence. A právě z dů-

vodu zpřesnění evidence zde bylo přistou-
peno k tomuto kroku. Máme za sebou rok 
2022, kdy došlo v našem městě k výrazné-
mu zlepšení vytříděnosti odpadových slo-
žek. Stěžejním krokem k tomuto výsledku 
bylo zavedení čtrnáctidenního cyklu svozu. 
Narážíme však na limity nepřesné evidence 
a toto je potřeba zlepšit. Rok 2023 bude pi-
lotní a poslouží k tomu, abychom se dostali 
k relevantním číslům a mohli se zase posu-
nout o kousek dál. Chtěl bych tedy tímto 
velmi poděkovat všem těm, kteří kvalitně 
třídí a znovu pak požádat všechny ostatní 
o to, aby své chování v tomto zlepšili. Dnes 
již třídění není otázkou chtění, nýbrž po-
vinností. Zákon o odpadech 541/2020 Sb. 
ve znění pozdějších předpisů toto jasně sta-
novuje. Dovolím si tu například mimo jiné 
upozornit na § 61, podle nějž je každý povi-
nen odpad nebo movitou věc, které předává 
do obecního systému, odkládat na místa ur-
čená obcí v souladu s povinnostmi stanove-
nými tímto zákonem a obecně závaznou vy-
hláškou obce pro daný druh, kategorii nebo 
materiál odpadu nebo movitých věcí.

Závěrem mi dovolte popřát všem brzký 
příchod jara, ať se vám daří na vašich zahrád-
kách a začne být tímto vše takové barevnější 
a veselejší.

Petr Krejník, starosta města

Slovo starosty
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Přestože už řadu let jsou po městech a obcích rozmístěny nádoby 
na tříděný a směsný odpad, přestože fungují sběrné dvory, kom-
postárny, stále nacházíme černé skládky, nepořádek kolem kontej-

Otázkou špatného nakládání 
s domovním odpadem se bohužel 
zabýváme nejen u nás

Stáhněte si na stránkách města Lomnice n. L. Požadavek na změ-
nu ve veřejné dopravě (Úřad – Formuláře ke stažení – Dopravní 
obslužnost) a vyplněnou ji předejte zpět na podatelnu MěÚ. Při 
sestavování nových jízdních řádů se pokusíme společnými silami 
Vaši situaci zlepšit.

vedení města

Dojíždíte do zaměstnání autobusem 
nebo vlakem?
Máte problémy se spojením?

Počet zápisů v matričních knihách

narození manželství úmrtí celkem
0 32 25 57

Počet církevních manželství: 3
Počet manželství s cizincem: 0

Počet zápisů v matričních knihách podle jednotlivých obcí

OBEC narození manželství úmrtí celkem
Lomnice nad Lužnicí -  9 10 19
Lužnice -  1  2  3
Klec -  1  2  3
Frahelž -  0  1  1
Smržov -  0  1  1
Ponědraž -  1  1  2
Ponědrážka -  0  1  1
Záblatí -  1  0  1
Novosedly nad Než. - 19  7 26

zpracovala Romana Chýnová

Roční přehled Matričního úřadu
Období: 2022

nerů. Někteří lidé s klidem vsypou do směsných kontejnerů suť 
ze stavebních úprav, která má být odevzdána do sběrného dvora. 
Nechybí ani plevel, větve, shrabané listí… zbytky potravin v ná-
dobách na plasty nebo sklo mezi papíry.

Téměř identické problémy řeší vedení obcí a měst po celé re-
publice. Na toto téma vyšla řada článků, v nichž se starostové 
snaží zdůraznit závažnost tohoto společenského problému. Jeden 
ze zajímavých příspěvků byl zveřejněn na www.idobryden.cz 
s vyjádřením starostky Buchlovic, Mgr. Pavly Večeřové: „Jsme 
opravdu moc rádi, že občané třídí odpad, ale nemohou vozit plné 
pytle do veřejných kontejnerů. To je nesmysl. Pak vzniká nepo-
řádek okolo sběrných stanovišť, za který není zodpovědná obec, 
ale občané. Snažíme se to řešit, ale je to stále dokola.“ Ano, je to 
stále dokola!

Jak docílit zodpovědného přístupu našich obyvatel? Přáli by-
chom si čisté, upravené město, ale to se nepodaří, pokud se ne-
budeme chovat zodpovědně všichni. To, že se o pořádek starají 
zaměstnanci našich služeb, neznamená, že jsou povinni každý 
den objíždět město a likvidovat, co jim tam přichystáte. Jejich 
zbytečná práce nás stojí nemalé peníze a ubírá jim čas na další 
činnost.

Raději než fotografie špatně vytříděného odpadu budeme zve-
řejňovat obrázky pěkně upraveného veřejného prostranství.

Třeba se vám bude hodit připomínka několika sporných „od-
padků“ z našich domácností:

Plata od vajíček – papír? Chyba. Jsou sice vyrobena z papíru, 
ovšem z již tolikrát recyklovaného, že už zkrátka znovu recyklovat 
nejde. Patří jim tak místo v odpadu směsném (případně na kom-
postu). Stejně je tomu i v případě ruliček od toaletního papíru.

Krabice od pizzy, použité kapesníčky, vlhčené ubrousky, vosko-
vaný nebo laminátový papír patří do směsného odpadu

Tuba od zubní pasty – na vnitřní straně bývá potažena hliníko-
vou folií, patří do směsného odpadu.

Nákupní účtenky – je to termopapír, proto do směsného odpadu.
Papírové kelímky od kávy – vypadají, že jsou vyrobeny pouze 

z papíru, ve skutečnosti však obsahují i plast, proto do směs-
ného.

Obaly od sušenek, brambůrek, koření – nejčastěji patří do 
směsného odpadu; jednoduchá pomůcka při jejich třídění: vnitřní 
strana obalu – je-li stříbrná, znamená to, že je materiál potažen 
hliníkem, proto do směsného odpadu.

Zrcadlové střepy – zrcadlo obsahuje příměsi kovů, patří do 
směsného odpadu.

zdroj: (https://www.idobryden.cz/cteni/ 
platim-tak-mam-pravo-na-vsechno-bezohlednost-zatim-vitezi-51218.html)

I N F O R M A C E

Svoz odpadu probíhá 1x ZA 14 DNÍ.
10. 3.; 24. 3.; 7. 4.; 21. 4.

Svoz odpadu v měsíci 
BŘEZNU a DUBNU

 listopad – březen
Starý hřbitov: 8.00 – 18.00
Dětské a dopravní oranžové hřiště u Farské louky: 8.00 – 18.00
Dětské hřiště u mateřské školy: 8.00 – 18.00

Provozní doba Starého hřbitova, dětského 
hřiště u Farské louky a u mateřské školy

celoročně otevřeno:
Úterý: 14:00 – 17:00
Pátek: 08:00 – 12:00 12:30 – 17:00
Sobota: 08:00 – 12:00

Provozní doba Sběrného dvora
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Z  h I s t O R I E  l O M N I C k A

Okresy na území Rakousko-uherské říše 
zahájily svou činnost na přelomu let 
1849 – 1850. Naše město se stalo sídlem 
soudního okresu, po linii státní správy 
podléhalo Lomnicko od počátku okresní-
mu hejtmanství sídlícímu v Třeboni. Do té 
doby justiční a politické záležitosti řešily 
knížecí vrchnostenské úřady (direktoriální 
úřad, soudní úřad) v Třeboni.

Soudní okres Lomnice nad Lužnicí za-
hrnoval dvacet katastrálních obcí (např. 
Vitín, Dynín, Val, Mláku, Přeseku, Smr-
žov ad.) sdružených do třinácti místních 
obcí, kde žilo celkem přes 10 000 obyva-
tel. Tento správní celek se rozprostíral na 
území o výměře 198 kilometrů čtverečních 
a podléhal jindřichohradeckému podkraj-
skému úřadu. Na základě nařízení c. k. 
ministerstva vnitra ve Vídni z března 1855 
proběhla rozsáhlá správní reforma, díky níž 
se Lomnice stala sídlem samostatného c. k. 
okresního úřadu v čele s okresním před-
staveným. Ti se zde vystřídali tři – Václav 
Breycha (1855 – 1857), dosavadní okresní 
soudce, Josef Čížek (1857 – 1864), dří-
vější soudní úředník na panstvích knížete 
Rohana, a Karel Schourek (1864 – 1868), 
původně župní soudce v uherském městě 
Varannó. C. k. okresní úřad v Lomnici nad 
Lužnicí ukončil svou činnost dne 31. srpna 
1868 a Schourek přesídlil coby soudní ad-

junkt do Pelhřimova. Říšská rada ve Vídni 
zrušila zákonem číslo 44 ze dne 19. květ-
na 1868 řadu stávajících okresních úřadů, 
tedy i ten lomnický. V místě nadále působil 
okresní soud, avšak jinak spadala Lomnice 
pod c. k. okresní hejtmanství v Třeboni.

Rakouské mocnářství uvedlo v život 
nakonec také okresní samosprávu. V le-
tech 1865 – 1895 působilo v čele soudních 
okresů Třeboň a Lomnice nad Lužnicí spo-
jené okresní zastupitelstvo. Do jeho pů-
sobnosti spadal dohled nad hospodařením 
jednotlivých obcí, údržba okresních silnic 
a cest, provoz některých sociálních zaříze-
ní. Lomnický okres získal vlastní okresní 
zastupitelstvo díky zemskému zákonu číslo 
32/1892 z. z. V roce 1894 se uskutečnily 
volby osmnáctičlenného okresního zastupi-
telstva (3 členové za města a městyse, 4 čle-
nové za velkostatky a 11 členů za venkovské 
obce). Dne 11. ledna 1895 proběhlo ustavu-
jící zasedání. Funkci okresního starosty za-
stávali Tomáš Frejlach (1895 – 1902), rolník 
z Dynína, a Tomáš Mazanec (1902 – 1919), 
rolník ze Lhoty a poslanec říšské rady. 
Okres měl vlastní zaměstnance, a sice okres-
ního tajemníka (Karel Thier), obvodního lé-
kaře, lesního technického znalce, dvě osoby 
v okresní stravovně a pět cestářů.

Další změny ve státní správě a samo-
správě souvisely se vznikem Republiky 

Československé. V Lomnici bez přerušení 
fungoval okresní soud. Tento soudní orgán 
nejnižší instance přečkal rovněž období ně-
mecké okupace. Byl zrušen až v lednu 1949, 
již za vlády komunistů. Většina příslušných 
obcí posléze připadla k Třeboni, výjimečně 
k Českým Budějovicím, Soběslavi a Týnu 
nad Vltavou. Zdejší okresní zastupitelstvo 
bylo rozpuštěno a roku 1919 jej nahradila 
nevolená okresní správní komise, skláda-
jící se ze zástupců politických stran. Ta 
zanikla v listopadu 1928. Z hlediska státní 
správy patřila Lomnice s okolím v letech 
1868 – 1918 pod třeboňské okresní hejt-
manství, 1919 – 1928 pod okresní správní 
komisi působící tamtéž, 1928 – 1945 pod 
tamější okresní úřad. V letech 1945 – 1960 
byl na okresní úrovni nejvyšším správním 
orgánem Okresní národní výbor v Třeboni. 
Potom se Lomnice nad Lužnicí stala sou-
částí okresu Jindřichův Hradec. Okresy 
v roli administrativní jednotky s vlastními 
institucemi de facto zanikly a roku 2003 je 
nahradily tzv. obce s rozšířenou působnos-
tí. Od té doby tedy Lomnice patří ke správ-
nímu obvodu Třeboň.

(čerpáno z fondů Národního archivu 
a Státního okresního archivu v Jindřichově 
Hradci)

Pavel Koblasa

Podoba a fungování lomnického okresu

• nepoužívat v průběhu dne nebo odpoledního odpočinku pleny
• umýt si ruce
• samostatně používat WC
• umět se svléknout a obléknout (pomůžeme se zipy, punčocháči, 

knoflíky)
• umět se vysmrkat, utřít si nos, používat papírové kapesníky
• aktivně hlásit své potřeby
• nepoužívat v MŠ dudlík, ani při usínání
• samostatně jíst (dítě nekrmte)
• samostatně pít z hrnečku a skleničky
• během jídla umět sedět u stolečku
• při obědě jíst polévku a hlavní jídlo
• dítě by mělo být zvyklé na pestrou stravu (zelenina, ovoce, maso, 

přílohy)
• mělo by zvládat déletrvající chůzi
• umět být chvíli sám bez svých blízkých
• přizpůsobit se novým podmínkám – pobytu ve větším kolektivu 

25 dětí, v novém prostředí, déletrvajícímu odloučení od rodiny, po-
bytu v rušném prostředí

• umět vyjádřit svá přání a potřeby (poprosit, poděkovat, pozdra-
vit ...)

• umět ukládat hračky a pracovní pomůcky na místo, které je k tomu 
určené

• umět se chovat bezpečně v rámci svých rozumových schopností
• umět navazovat mluvní i oční kontakt při komunikaci
• reagovat na pokyny dospělého a reagovat na svoje jméno
• respektovat dohodnutá pravidla v kolektivu

• poznat si svoje oblečení, bačkůr-
ky, boty (prosíme, abyste vše po-
depsali, děkujeme)

• poznat si svoji značku, kterou 
bude označena skříňka, botník, 
místo na ručník...

• umět chodit do schodů i ze scho-
dů, přidržovat se zábradlí

• obout a vyzout boty, bačkory
• orientovat se v jednoduchých pokynech

CO DĚLAT, KDYŽ SE DÍTĚ NENAUČÍ VŠE VČAS?
V květnu se dozvíte rozhodnutí, zdali Vaše dítko do školky nastoupí. 
Do září tak zbývá poměrně hodně času, ale na druhou stranu je potřeba 
počítat s tím, že se dítě nenaučí potřebné dovednosti hned. Určitě mno-
hé z nich již naprosto bez problémů zvládá, ale některé si asi ještě bude 
muset osvojit či upevnit. Čím dříve začnete s osvojováním patřičných 
dovedností, tím bude Vaše dítě při nástupu do školky ve větší pohodě.

A pokud se Váš potomek nestačí něco naučit, anebo mu to prostě ne-
půjde tak, jak byste si představovali?
Určitě se tím nijak nestresujte a netlačte na něj, ale v úsilí a pravidelnos-
ti při zvládání potřebných dovedností nepolevujte a dítěti neulevujte. 
Pravidelností a postupem doby se to určitě naučí.

Důležité je, aby se dítě do mateřské školy těšilo a nemělo ji hned 
od počátku spojenou s tím, že je nešika a že když něco úplně nezvládá, 
nebudou ho tam chtít.

Z E  Š k O l Y
Co by mělo dítě umět před nástupem do mateřské školy
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Ve středu 15. února v mateřské škole proběhla akce „Mámo, táto, pojď si hrát“. Děti ukázaly svým rodičům, kam chodí, kde si hrají, 
odpočívají a co dělají, když jsou oni daleko v práci. Ukázaly své oblíbené hračky, předvedly, co vše jde postavit ze stavebnic, které mají 
ve školce nejraději.

Mámo, táto…

Tak už jsme mohli opět usednout v hledišti kamenného divadla 
a nechat se unášet na vlně kreativního zpracování české legendy 
o rytíři Bruncvíkovi a jeho dobrodružné cestě za získáním lva do 
českého znaku. Autorem tohoto představení je Jiří Jelínek a v Ma-
lém divadle neztrácí ani po několika letech, kdy je součástí reper-
toáru, své kouzlo.

Malé divadlo je pro nás zárukou kvality a rádi se do něj 
s dětmi vracíme. Dva roky jsme se bez tohoto kouzelného mís-
ta museli obejít, a o to víc si teď užíváme jejich představení, 
která jsou pestrá v provedení, nechybí v nich písničky, krásné 
loutky i kulisy, které si mohou děti po představení prohlédnout 
a osahat.

Pro řadu dětí to bylo první setkání s kamenným divadlem 
a byla to pro ně velká událost. Moc mě těší, že rodiče podpo-
rují i kulturou oblečení váhu takové návštěvy, většina dětí to 
pak přijímá jako sváteční událost, z čehož máme radost a herci 
jistě také.

Již v prosinci nám Malé divadlo zpříjemnilo adventní čas svým 
představením Gloria aneb Docela malé klanění docela malému je-
zulátku, které bylo příjemným pohlazením v tomto čase. Na závěr 

V lednu 2023 se žáci a žákyně našeho 9. ročníku zúčastnili Eko-
nomické olympiády pro ZŠ. Z 261 přihlášených základních škol 
a víceletých gymnázií se naše škola umístila v TOP 30. V kon-
kurenci více než 9 000 žáků z celé ČR obsadili tedy 26. místo, 
v Jihočeském kraji byli dokonce nejlepší.

Ekonomická olympiáda je hlavním projektem Institutu ekono-
mického vzdělávání (INEV), který se zabývá zvyšování finanční 
gramotnosti mladých lidí. Letos se druhým rokem pořádala také 
pro žáky ve věku 12 – 16 let.

Naše škola vzdělává žáky v oblasti finanční gramotnosti dlou-
hodobě, zejm. ve vyšších ročnících 2. stupně. Krásné umístění je 
pro všechny hezkou odměnou. 

Mgr. Klára Jelínková

Divadlo opět žije a my s ním
Bruncvík aneb Jak lev do znaku přišel
(20. 1. 2023)

Úspěch našich deváťáků v oblasti 
finanční gramotnosti
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představení si mohly děti rozpohybovat scénu lidiček, kteří se jdou 
klanět jezulátku, a takováto milá překvapení skrývá téměř každé 
jejich představení.

Na představení o Bruncvíkovi by měla navazovat dílna „Jak se stát 
hrdinou“ v 3D ateliéru Jihočeského divadla, která na děti teprve čeká.

Přejme si, aby se mezi dětmi objevili další odvážní hrdinové, kteří 
se jen tak něčeho nezaleknou a budou stát vždy na straně pravdy.

za 1. stupeň ZŠ napsala Mgr. Helena Nohavová

Přátelé a naši pravidelní čtenáři!
Pedagogický sbor se v tomto měsíci sešel při klasifikační pedago-

gické radě.
S výsledky naší práce jsou jednotliví pedagogové spokojeni. Nadále 

budeme žáky motivovat a podporovat v jejich uměleckém růstu.
Do ZUŠ Třeboň a jejich poboček nastoupilo od nového pololetí 

z evidovaných a úspěšně přijatých čekatelů o studium dle výsledku 
talentové zkoušky jedenáct nových žáků.

Se začátkem nového pololetí jsme si snad trochu předčasně od-
počinuli při zimních radovánkách a užili si každý po svém pololetní 
a jarní prázdniny (tento rok mrazivé J).

Naši žáci se podívali do Dačic, kde se účastnili okresního kola sou-
těže v komorní hře s převahou dechových nástrojů.

Naše škola byla tradičně organizátorem okresního kola soutěže ve 
hře na akordeon.

Žáci ostatních oborů a předmětů dále pracovali na dalších výzvách 
a vystupovali nejen na podiích naší ZUŠ.

Hudebníci opět budou získávat zkušenosti na dalších okresních 
a krajských kolech národní soutěže ZUŠ. 

Literární obor připravuje řadu vystoupení ve spolupráci například 
s oborem výtvarným.

Akademie umění a kultury (AUK) našich nejstarších posluchačů 
probíhá dle nastaveného harmonogramu. A to opět s velkou pozitivní 
odezvou od nových studentů tohoto studia. Děkujeme.

A co nás čeká v březnu? Ve třetím měsíci tohoto roku vás srdeč-
ně zveme na koncerty žáků školy. První se koná 2. 3. od 19 hodin ve 
společenském sále Lázní Aurora a druhý 7. 3. od 18 hodin v sále ZUŠ. 
10. 3. se škola radostně připojí k akci Vlajka pro Tibet. Na budově školy 
bude vyvěšena Tibetská vlajka, namalovaná žáky výtvarného oddělení. 
21. – 22. 3. opět pořádáme krajské kolo ve hře na akordeon.

Držte nám palce!
Shrnutí práce v Lomnici: během ledna a února jsme průběžně děla-

li třídní přehrávky, jsme v kontaktu s rodiči a rodinami žáků, informu-
jeme o našich aktivitách i širší veřejnost.

Tři žákyně se připravují na absolventský koncert, který proběhne 
v květnu. 

Začínám si také vytvářet „pevnou půdu pod nohama“ pro ZUŠ 
OPEN, ráda bych zapojila rodiče pro společné muzicírování (J. B.)

Naší milé paní učitelce Mgr. Jitce Balcarové moc děkujeme za pří-
nosný pedagogický a lidský přístup.

Další připravované akce, informace a novinky naleznete na webo-
vých stránkách školy www.zustrebon.cz nebo na facebookovém pro-
filu ZUŠ Třeboň.

MgA. Matouš Řeřicha a kolektiv vedení ZUŠ Třeboň

Okénko třeboňské „ZUŠky“

AKTUÁLNÍ INFORMACE  
K PLÁNOVANÝM AKCÍM MŮŽETE 

SLEDOVAT NA STRÁNKÁCH MĚSTA  
NEBO FB STRÁNCE KULTURA  

LOMNICE NAD LUŽNICÍ.

Z  k U lt U R Y

Navštivte výstavu v Lomnici
Navštivte výstavu v Lomnici
Výstava Mgr. Antonína F. Hanzala na Staré radnici
Studovna, Stará radnice Lomnice nad Lužnicí – stálá expozice.
(přístupná v rámci otevírací doby IKS)

Nechejme rozkvést naše město.
Lomnické infocentrum společně s městskou knihovnou vyhla-

šují soutěž o nejhezčí rozkvetlé kolo.
Zájemci o účast v soutěži mohou zasílat fotografii svého roz-

kvetlého kola spolu s adresou a jménem soutěžícího na e-mail: 
info@iks.lomnice-nl.cz do konce září. Účastí v soutěži udělujete 
souhlas s případným zveřejněním.

Kdo nemá možnost pořídit fotografii nebo zaslat prostřednictvím 
e-mailu, nechť se na nás obrátí (+420 724 157 968/380 130 016).

Více informací na IKS nebo v knihovně.

Soutěž o Nejhezčí rozkvetlé kolo

Petr Fejk, bývalý ředitel pražské zoo, navštívil se svou talkshow Lomni-
ci n. L. Jako první ředitel „neodborník“ neměl lehkou cestu, přesto se 
pod jeho vedením pražská zoo stala podle časopisu Forbes 7. nejlepší 
na světě. Silný příběh původní zastaralé zoologické zahrady, která byla 
po prvních úspěšných krocích k modernizaci zalita pětisetletou vodou, 
je inspirující a ukazuje, že pokud má člověk vizi a snaží se udělat svět 
lepší – v tomto případě svět zvířat v pražské zoo – je to možné.

Petr Fejk velmi otevřeně a upřímně hovořil o zkušenostech těžkých 
i úsměvných. V pražské zoo za jeho vedení vznikl mimo jiné nový 
moderní pavilon goril, který za rok zalila povodeň. Přesto se právě go-
rilám za pár let pod jeho vedením díky modernizaci expozice i přístu-
pu k chovu zvířat narodilo první mládě gorily nížinné – slavná Moja.

Připomněli jsme si příběh lachtana Gastona, který plul po Vlta-
vě v roce 2002 až do Německa, kde ho na břehu považovali za pře-
rostlého bobra. Při zpátečním transportu do Prahy bohužel uhynul. 
Hroch Slávek se zase ocitl v patře slonince, kde mu museli po opad-
nutí velké vody vytvořit obří dřevěnou skluzavku, aby se z druhého 
patra prostřednictvím okna dostal zpět na zem. Nelehkých rozhodnutí, 
která vyžadovala odvahu a sílu nést následky, nebylo při povodních 
ani v celé době na přelomu tisíciletí málo. I zde se ukázalo, že trnitá 
cesta je vždy cesta tvůrčí a že každý konec znamená nový začátek – 
v případě pražské zoo výraznou modernizaci s důrazem na přirozenost 
a kvalitu života všech zde žijících zvířat. 

Kniha Petra Fejka Jak se dělá zoo je k zapůjčení v naší knihovně 
a rozhodně stojí za přečtení.

Mgr. Petra Brychtová

Jak Petr Fejk dělal zoo
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Z  k N I h O V N Y

Jak se dozvíte z různých zdrojů a pramenů, čtyřicetidenní půst za-
čínající Popeleční středou hned po masopustu zahrnuje řadu oby-
čejů a zvyků. Některé jsou stále živé a možná je dokonce znáte, 
a ještě lépe, možná je sami udržujete.

V Lomnici od roku 2007 vynášíme s Javoráčkem Smrtku. Tento 
zvyk se váže k páté postní neděli, zvané černá, smrtná nebo smrtel-
ná a je ve slovanském světě spojena se symbolickým ukončením 
zimy a příchodem jara. Tento původně pohanský magický obřad se 
během staletí změnil v tradiční zvyk vynášení figurky zhotovené 
nejčastěji z hadrů a slámy napíchnuté na kůl. Mořenu, Moranu, 
Mařenu, Smrtholku, u nás Smrtku, vynesli mládenci a dívky (ně-
kde jen dívky) za zpěvu ze vsi, ale i z města a hodili ji do potoka, 
ze svahu, spálili nebo ji zahrabali do země.

Cestou zpět šlo v čele průvodu děvče nebo chlapec nesoucí 
„Líto“, březovou nebo vrbovou napučenou větev ozdobenou ba-
revnými pentlemi.

Děti v průvodu cestou tam i zpět říkaly a zpívaly tradiční říkan-
ky a písně.

V Lomnici si Smrtku připraví náš Javoráček, abychom ji spo-
lu se všemi, kteří se k nám připojí, vynesli ke Zlaté stoce, kde ji 
odstrojíme a za pokřiku: „Tak plav, zimo, plav, víc se nezastav!“ 
ji pošleme po vodě pryč z města. Někdo se chopí Lítečka a jdeme 
průvodem zpět do města.

Snad nám bude letos počasí přát víc než v loňském roce.
Marcela Božovská

Vynášení smrtky a vítání jara v jeden den

Pirk, Jan: Srdcař v cílové rovince
Fejk, Petr: Jak se dělá ZOO
Bernatský, Vojtěch: Dvojtáta
Doležalová, Marie: Kafe a cigárko
Šlachta, Robert: Třicet let pod přísahou
Šíp, Karel: Do hrobu si to nevemu
Větvička, Václav: Moje prosluněná dobrá jitra
Černajová, Vladimíra: Sejdeme se v pět
Joffo, Joseph: Z Paříže do Paříže
Čtvrtek, Václav: Kosí strom
Křišťanová, Dita: O hlemýždi Hynkovi

• knihy pro začínající čtenáře
• audioknihy
• knihy s albi tužkou
• stolní hry

Knihovna nabízí
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Emičko, děkuji Ti za rozhovor 
a přeji Ti, ať se Ti ve fotbale daří 
a „ať Ti to dobře kope“.

Z E  s P O R t U
TJ TATRAN Lomnice nad Lužnicí

Je již dlouholetou tradicí, že se do 
fotbalu zapojují i děvčata, a to již 
od útlého věku. Také u nás v týmu 
mini přípravky máme šikovné 
hráčky, samozřejmě vedle spous-
ty šikovných hráčů. Jsme rádi, že 
děvčata posilují naše řady. Rozhod-
li jsme se jim věnovat dnešní novinový report, resp. jsme udělali krátký 
rozhovor se dvěma našimi nadějnými fotbalistkami – šestiletými slečna-
mi Emičkou Šachlovou a Eliškou Píšovou. S laskavým dovolením jejich 
rodičů si můžete přečíst jejich odpovědi na několik fotbalových otázek.

Tatranský report

Ahoj Emičko, vím o tobě, že hraješ fotbal, jak ses k tomu dostala?
K fotbalu jsem se dostala díky taťkovi a bráchovi. (Poznámka maminky: 
„Noo… k fotbalu mě navedl můj taťka a brácha Kuba.“)

Baví tě fotbal?
Ano.

Co tě na něm baví nejvíc?
Nejvíc mě na fotbale baví běhání, hraní zápasů a být s kamarády.

Jak často trénuješ?
Trénuji dvakrát v týdnu a někdy ještě doma s taťkou na zahradě.

Také o Tobě vím, že máš staršího brášku, který taky hraje fotbal, učí 
tě nějaké fotbalové triky a fígle?
Ano, brácha Kuba mě učí dělat kličky.

Jak si rozumíš se svými spoluhráči?
Se všemi si rozumím dobře, protože to jsou moji kamarádi.

Máš nějaký fotbalový vzor, nějakého slavného fotbalistu například?
Mám fotbalové vzory dva, jeden je Štěpík Rozkoš a druhý je Ronaldo.

Ahoj Eliško, vím o tobě, že hraješ fotbal, jak ses k tomu dostala?
Začala jsem chodit na fotbalové hřiště za svým bratrem, který už fotbal 
hrál. Trenér z mladší přípravky se mě zeptal, jestli nechci začít hrát taky 
fotbal. Odpověděla jsem, že ano.
Baví tě fotbal?
Ano.
Co tě na něm baví nejvíc?
Nejvíc mě na fotbale baví dávat góly.
Jak často trénuješ?
Trénuju dvakrát až třikrát týdně.
Také o Tobě vím, že máš staršího brášku, který taky hraje fotbal, učí 
tě nějaké fotbalové triky a fígle?
Ne, brácha mě nic fotbalového neučí.
Jak si rozumíš se svými spoluhráči?
Dobře! Moji spoluhráči jsou moc fajn.
Máš nějaký fotbalový vzor, nějakého slavného fotbalistu například?
Žádný fotbalový vzor nemám.
Eliško, děkuji Ti za rozhovor a přeji Ti, ať se Ti ve fotbale daří a „ať 
Ti to dobře kope“.
Taky Ti děkuji za příjemný rozhovor.

Tak to bylo několik slov od našich nejmenších nadějí, od našeho fotbalo-
vého potěru. Děkuji rodičům za souhlas s uveřejněním a děvčatům za zodpo-
vězení otázek. Přejeme jim i všem ostatním malým fotbalistům úspěšnou jarní 
část nadcházející sezony, ať je fotbal a sport obecně stále baví a dělá jim radost.

za TJ TATRAN Lomnice nad Lužnicí
Stanislava Bicková
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I N Z E R C E

Z E  s P O l k ů
Jak jsme již uvedli v lednovém čísle Lomnických listů, kostelní sbor Kos 
letos oslaví 20. výročí vzniku. Před 10 lety jsme oslavovali po celý víkend 
v Kašperských Horách, kde jsme uvedli hudebně literární pásmo Popelka Na-
zaretská od Václava Renče a Víta Petrů. Letos bychom si rádi připomněli naše 
dvacetileté působení u příležitosti Noci kostelů v pátek 2. června. Přijďte do 

kostela sv. Jana Křtitele oslavovat s námi! Zazpíváme krátký koncert – možná 
opět Popelku Nazaretskou – a pak se přesuneme před kostel a na faru na večer-
ní soaré s občerstvením a volnou zábavou.

Podrobnosti ještě upřesníme.
Kateřina Orlová

Noc kostelů 2023: v Lomnici s oslavou

Zimní měsíce jsou pro naše folklorní soubory tra-
dičně obdobím nácviku a příprav na nadcházející 
sezónu. Letos jsme si tento čas zpestřili vernisáží 
výstavy Živé písně ze sbírek Karla Weise Český 
jih a Šumava. Příjemné přátelské setkání našich 
muzikantů, několika dětských a dospělých zpěvá-
ků s dobře naladěnými návštěvníky ve studovně 
na Staré radnici by určitě potěšilo i samotného 
sběratele. Narodil se (1862), oženil, a nakonec 
i zemřel (1944) v Praze. Rodiče ho podporovali 
v zájmu o hudbu a umění. Pomáhal např. Anto-
nínu Dvořákovi a znal řadu významných kultur-
ních osobností. Nevyhnul se ani starostem a zlým 
jazykům. Když mu bylo těžko, začal se věnovat 
sběratelství lidových písní. Jeho útočištěm se stalo 
Veselí nad Lužnicí, odkud vyrážel za lidmi, aby je 
přemlouval a vyzvídal, jaké znají písničky, kdy se 
zpívaly, od koho se je naučili. Dozvěděl se spoustu 
zajímavostí ze života venkovských lidí a poctivě 

všechny své poznatky zaznamenával. Jeho sbírka 
čítá 15 dílů notových zápisů s legendou, popisy 
lidového oděvu, zvyků, pověstí… A co je pro nás 
podstatné, nechybí písně a záznamy z Lomnice, 
Kolenec, Klece, Novosedel, Lužnice a ostatních 
okolních obcí.

V Lomnici zapsal p. Weis třeba tyto písnič-
ky: Přeletěl jest tady, Košilečka bílá, Stojí bo-
rovička borová, Můj zlatý Honzíčku, Fialovej 
kvítku a další. Pokud se podíváte do sborníků, 
dočtete se, kdo konkrétně mu ji zazpíval.

Weisova sbírka je jedním z pramenů, z nichž 
čerpáme podklady pro činnost našich souborů. 
V loňském roce uplynulo 160 let od jeho naro-
zení, a protože posláním folklorních souborů je 
uchovávat tradice, rozhodli jsme se oslovit Mgr. 
Šárku Lahodnou, aby dětem představila některé 
písně ze sbírky a inspirovala je tak k výtvarné-
mu zpracování. A byl to dobrý nápad!

Obrázky, které děti namalovaly, nás oprav-
du potěšily a jsou součástí výstavy umístěné ve 
vestibulu Staré radnice. Přijďte se podívat, bu-
dou zde do 20. března.

PS: Pokud se chcete blíže seznámit s osobou 
tohoto významného sběratele, ale také autora 
několika oper, zajeďte se podívat do Veselí n. 
Lužnicí do Weisova domu.

Marcela Božovská

Vzpomněli jsme na Karla Weise a jeho sbírku písní

Krajský turnaj BTM nejmladšího žactva Lomnice n. L. 11. 2. 2023
DTJ Kondor Lomnice nad Lužnicí – oddíl stolního tenisu

2. místo útěcha chlapci – Richard Černohorský
1. místo útěcha dívky – Julie Navrátilová
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1 strana A4 800,– Kč
1/2 strany A4 500,– Kč
1/4 strany A4 300,– Kč
6 x 9 cm 200,– Kč
Řádková inzerce 100,– Kč

Ceník inzerce 
v Lomnických listech

Ve Veselí nad Lužnicí pronajmu byt 2 + 0, částečně 
vybaven. Pouze pro dospělé bez dětí a bez zvířátek.
kontakt: +420 728 637 002

Servis plastových a dřevěných oken 
a vchodových dveří

(žaluzie, sítě proti hmyzu)

a hodinový manžel
(instalatérské práce, elektro, veškeré práce kolem domu)

tel. 777 060 053

Prodej slepiček
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá,  

Dominant všechny barvy, Green Shell-typu Araukana  
a Dark Shell-typu Maranska.  

cena od 249,– Kč/ks

Prodej: 29. 3. 2023, Lomnice n. Luž. –  
u fotbal. hřiště TJ TATRAN – 9.50 hod.

Výkup králičích kožek – cena dle poptávky. 
doprava 189,– Kč za celý nákup, doporučujeme objednávat! 
Info: Po – Pá 9.00 – 16.00 hod, tel.: 601 576 270, 728 605 840 

www.drubezcervenyhradek.cz 


